
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گروه اقتصــادی - همزمان با 
نزدیک شدن به فصل جابه جایی ها و 
افزایش حجم میزان معاملات مسکن 
در کشــور شــاهد برنامه ریزی های 
از ســوی دولــت برای کنتــرل این 
بازار هســتیم به طــوری که همزمان 
با برگزاری ۱۷ جلســه شورای عالی 
مســکن دولت تصمیماتــی را برای 

کنترل بازار اجاره مسکن گرفت.
یکی از مهم ترین تصمیماتی که 
دولت برای کنتــرل بازار اجاره بهای 
مسکن گرفت مربوط به تعیین سقف 
اجاره بها در اســتان های مختلف بود 
به طوری که مقرر شــد شورای عالی 
مســکن اســتان ها  ظرف ۴۸ ساعت 
ســقف قیمتی اجاره خود را متناسب 
با نــرخ تورمی که بانــک مرکزی در 
اســتان ها اعلام می کند بــه دبیرخانه 
شواری عالی مسکن کشور ارائه کنند.

تعیین سقف اجاره بها برای 
اولین بار اجرایی می شود 

در همیــن رابطه مهردادبذرپاش 
وزیر راه وشهرسازی  در حاشیه جلسه  
شورای عالی مسکن  با اشاره به قانون 
ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره 
بها که از مجلس شــورای اســلامی 
به دولت ابلاغ شــد و در دســتور کار 
قرار گرفت، گفت: به شورای مسکن 
استان ها اختیار داده شد که سقف اجاره 
بها را طبق این قانون تعیین و به شورای 
عالی مســکن اعلام کنند تا ظرف یک 
هفته پاســخ به آنها داده شود و شاهد 
مداخله منظم و قانونی در بازار مسکن 

باشیم.
وی یــادآور شــد: طبــق اعلام 
رئیــس بانک مرکزی تــورم نقطه به 
نقطه اردیبهشت ماه در بخش مسکن 
کاهشی اســت و امیدوارم این روند 

کاهشی ادامه یابد.

بذرپاش با اشــاره به اینکه برای 
اولین بــار دولــت می تواند ســقف 
اجاره بها تعیین کند، اظهار کرد: اگر در 
اســتانی تورم بیش از ۳۰ درصد باشد 
شورای مســکن می تواند ۵۰ تا ۱۰۰ 
درصد تورم نســبت به تعیین سقف 

اقدام کند.  
وزیــر راه و شهرســازی  با بیان 
اینکه این قانون جزئیات دیگری دارد 
که به مردم اعلام می شــود؛ این قانون 
دســت دولت را برای مداخله در بازار 
باز می کند که در پی آن می توانیم شاهد 
بازاری آرام تری برای مسکن اجاره ای 
طی امسال باشــیم گفت:  نظام مندتر 
کــردن مداخله گران بازار مســکن و 
اجاره هم در این زمینه صورت خواهد 

گرفت.
بذرپــاش با بیــان اینکه تاکنون 
چنین قانونی در دست نبود و در زمان 
کرونا فقط در یک مقطعی رشــد ۲۵ 
درصدی مصوب شــد گفت: قانون 
ساماندهی بازار زمین و مسکن  بسیار 
قانون خوبی است، جا دارد از مجلس 
شورای اسلامی که در روز های پایانی 
ایــن قانون را ابلاغ کرد قدردانی کنم، 
زیرا این قانون دســت دولت را برای 
مداخله بیشــتر در بازار باز می کند که 
بتوانیم امســال یک بازار آرامتری را 

شاهد باشیم.
وزیــر راه و شهرســازی گفت: 
بخــش دیگر این قانون ســاماندهی 
سکو های مجازی برای مدیریت بازار 
اســت و بخش دیگر آن، نظام مندتر 
کردن مداخله گران در بازار مســکن و 
اجاره است که امیدواریم بتوان این کار 

را انجام داد.
براساس این گزارش تقویت بازار 
اجاره از طریق ارائه مشوق به موجران، 
اســتفاده از ظرفیت شهرداری ها برای 
شناســایی خانه های خالــی و هزینه 
این بخــش از مالیات بــرای احیای 

بافت های فرســوده شهری و ساخت 
خانه های ارزان قیمت برای اشخاص 
بی بضاعت، الزام تمامی دستگاه های 
اجرایی بــرای ارائه رایگان اطلاعات 

موردنیاز در ســامانه ملــی املاک و 
اســکان و پیش بینــی ضمانت های 
اجرایی بــرای عدم درج اطلاعات در 
ســامانه و خوداظهاری در سامانه ملی 

املاک و اســکان از جمله  موارد مهم 
مسکنی در این قانون است.

تقویت سامانه ملی املاک و 
اسکان جهت شناسایی خانه های 

خالی
همچنبــن تقویت ســامانه ملی 
املاک و اســکان جهت شناســایی 
خانه های خالی، تکمیل ســامانه ملی 
امــلاک و اســکان و درج معاملات 
در ســامانه ثبت معامــلات املاک و 
مستغلات کشــور و ضمانت اجرایی 
برای ثبت قرارداد ها و ارائه راهکار هایی 
برای الزام آور شــدن این راهکار ها از 
دیگر مواردی اســت که در این لایحه 

به آن توجه جدی شده است.
بر اســاس بند هایی از این طرح، 
تمامــی قرارداد هــا اعــم از اجاره و 
خریدوفــروش باید در ســامانه ثبت 
شــوند و با اخذ کــد رهگیری امکان 
ارزیابی آنچه در بازار مسکن می گذرد 

وجود دارد.
بــا تصویــب و ابــلاغ طرح در 
اســتان هایی که نرخ تــورم عمومی 
ســالانه بیــش از ۳۰ درصد باشــد 
شــورای عالی مسکن مکلف است تا 
نسبت به تعیین سقف حداکثر افزایش 
اجاره بها و قرض الحسنه به میزان ۵۰ 
تا ۱۰۰ درصد تورم عمومی ســالانه 

اقدام کند.
حمایت از مســتأجران از طریق 
پرداخت تســهیلات ودیعه مسکن و 
افزایش آن در ســال جدید با توجه به 
تــورم و همچنین نظارت بر پرداخت 
تســهیلات توســط بانک های عامل 
بخش دیگری از این طرح به شــمار 

می رود.
تعیین سقف اجاره بها  تنها 
در مناطق با نرخ  تورم  بالای ۳۰ 

درصد امکان پذیر است
 در ادامه  فرشید ایلاتی  کارشناس 
سیاســت گذاری مسکن با بیان اینکه 
تعیین ســقف قیمت گذاری در قانون 
ســاماندهی بازار زمین و مسکن برای 
مناطقی اســت که نرخ تــورم در آنها 
بیش از ۳۰ درصد اســت، گفت: طبق 

قانون ساماندهی بازار مسکن و تعیین 
سقف اجاره برای مناطقی که تورم زیر 
۳۰ درصد باشد وجود ندارد و ممکن 
اســت حتی موجر قیمت های بیش از 
نــرخ تورم  تا ۴۰ درصد در آنها تعیین 

کند.
وی ادامه داد: براســاس قیمت 
دفترچه ای امــلاک قیمت هر منطقه 
براســاس نرخ تورم استخراج شده و 
اگر نرخ تورم حدود ۳۰ درصد باشــد 
نرخ هــای اجاره بین ۱۵ تا حداکثر ۳۵ 

درصد در نظر گرفته می شود.
کارشــناس سیاســت گذاری 
مســکن با بیان اینکه وزارت اقتصاد 
و دارایی و وزارت راه و شهرســازی 
براســاس تقویم امــلاک در مناطق 
مختلف حد نصاب و الزامات قانونی 
را تعیین می کننــد، گفت: طبق قانون 
ســاماندهی زمین، مســکن و اجاره 
مســتاجر می تواند تا ۵ سال شکایت 
کند و جرائم بازدارنده دیگری هم در 
این بخش تعیین شــده است.  اجرای 
کامــل این طرح نیاز به گذر زمان دارد 
و ممکن است در سال اول اجرای آن 
تا ۵۰ درصد محقق شود و ممکن است 
سال آینده و سال های بعدی به صورت 
کامــل و ۱۰۰ درصدی این طرح اجرا 

شود.
قیمــت گذاری دســتوری 
در بازار اجاره مســکن جوابگو 

نخواهد بود
این در حالی است که  داود بیگی 
نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران 
املاک استان تهران با بیان اینکه به طور 
معمول اقدامات و کار های دســتوری 
اثر گــذاری چندانی در بــازار اجاره 
مسکن نخواهد داشت گفت: تجربیات 
زیادی از اقدامات دســتوری در بازار 
مسکن  داشته ایم که حاکی از آن بود که 
ایــن اقدامات چندان اثر گذار در بازار 

مسکن نبود.

وی ادامه داد: مســکن مهم ترین 
عامل در افزایش نرخ تورم کشــور به 
شمار می رود که در اردیبهشت ماه این 
نرخ تورم خود را نشــان داد از سوی 
دیگر در دوران کرونا که سقف قیمتی 
بــرای نرخ اجاره بها تعیین شــده بود 
شاهد آن بودیم که  بازار تبعیتی از این 

موضوع نداشت.
بیگی نژاد اظهار کرد: مشــاوران 
املاک در اجرای این طرح بلاتکلیف 
هســتند چراکه ممکن است توافقاتی 
بین موجر و مســتاجر صورت گیرد 
که بیــش از نرخ تعیین شــده اجاره  
پرداخــت کنند در این بین مشــاور 
املاک بین قیمت توافق شده موجر و 
مســتاجر  و قانون می ماند.  ابزار های 
نظارتی و ضمانــت نامه های اجرایی 
چنــدان نمی تواند در این بخش موثر 
باشد و تنها باعث افزایش پرونده های 
 مســکنی در شــورای حل اختلاف 

می شود.
او تاکید کــرد: حدود ۳۱ درصد 
نرخ تورم در اردیبهشــت ماه است که 
۱۵ درصــد از این نرخ تورم مربوط به 
بخش مسکن است که براساس قانون 
ســاماندهی بازار زمین و مسکن نرخ 
تورم اگــر بیش از ۳۰ درصد باشــد 
ســقف اجاره را باید شــورای عالی 
مســکن تعیین کند کــه در این بین با 
توجه به نرخ ۳۱ درصد قیمت گذاری 

باید صورت گیرد.
براســاس این گــزارش حال با 
توجــه به آنکه این طرح در راســتای 
کمــک به مســتاجران و بازگشــت 
آرامش به بازار مسکن اجرا شده است 
بایــد دولت برنامه ریزی لازم را برای 
اجرای هرچه بهتر این طرح در دستور 
کار خود قرار دهد تا بازار مســکن به 
ویــژه بازار اجاره بها با رشــد قیمتی 
مواجه نشود و مستاجران بتوانند بازار 

آرام تری را امسال تجربه کنند.

تعیین سقف اجاره بها برای اولین بار ؛

قیمت گذاری اجاره بها به کمک 
مستاجران می آید؟!

همزمان با تعیین فرصت یک هفته ای برای اعلام قیمت های اجاره مسکن می توان امیدوار بود که بازار 
اجاره بهای مسکن امسال با آرامش بیشتری همراه باشد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
توسعه تجارت، ضمن اشاره به اینکه 
تاکنــون ۱۴۰ هزار نفر جهت ثبت نام 
خودروهای برقی اقــدام کرده اند در 
رابطه با فــروش خودروهای وارداتی 
بنزینی نیز توضیح داد مشــتریانی که 
هنوز خودرویی انتخــاب نکرده اند، 
ممکن اســت ابطال شده و خودروها 
برای متقاضیان جدید عرضه شــود؛ 
اما این ســوال مطرح می شود که این 
مشــتریان دیگر منتظر چه خودرویی 

هستند؟
مهدی ضیغمی در نشست خبری 
برخط خــود با حضــور خبرنگاران 
ضمن تشــریح نکاتی پیرامون عرضه 
خودروهای برقی وارداتی، به تعدادی 
از سوالات در مورد موضوعات مربوط 

به خودروهای وارداتی پاسخ داد.
به گفته رئیس ســازمان توسعه  
تجــارت، پس از فراز و نشــیب هایی 
که وجود داشــت، بالاخــره عرضه  
خودروهای برقی از هفته  گذشــته با 
بحث وکالتی کردن حساب ها و بلوکه 
کردن وجــه ۱۰۰ میلیون تومانی آغاز 
شد. بیش از ۱۴۰ هزار نفر حساب های 
بانکی خود را به نام خودروهای برقی، 
وکالتــی کردند، به همیــن تعداد هم 
احتمالا تا پایان امشب )شنبه شب( که 
مهلت ثبت نام وجود دارد، ثبت نام خود 

را انجام خواهند داد.
ثبت ٢۵ هزار درخواســت 

برای ۳ مدل خودرو 
وی با بیان اینکه علیرغم انتقادهایی 
که نسبت به عرضه ی خودروهای برقی 
وجود داشت و برخی اعلام می کردند، 
مورد اســتقبال قرار نخواهد گرفت، 
اما در حقیقت اســتقبال بسیار خوب 
و خــارج از انتظار از این طرح عرضه  
خودروهای برقی صــورت گرفت، 
گفت: عمــلًا ثبت نام بســیار خوب 
در ایــن عرضه که شــامل مدل های 

مختلف بود، انجام شــد؛ ضمن اینکه 
علاوه بر خودروهای با قیمت متوسط، 
خودروهــای با قیمت بــالا هم مورد 
استقبال قرار گرفت و عدد ثبت نام قابل 
توجه بوده است. به طور مثال تنها برای 
ســه مدل از خودروهای عرضه شده، 
۲۵ هــزار ثبت درخواســت صورت 
گرفته است. ضیغمی ضمن اعلام اینکه 
روز دوشنبه هفته جاری )هفتم خرداد 
ماه( اولویت بندی ها انجام خواهد شد، 
تصریح کرد: باتوجه بــه اینکه تعداد 
درخواست بالا است، این امکان وجود 
ندارد کــه برای خریــد خودروهای 
برقی در این ســامانه، صف تشــکیل 
شــود و پس از اینکه متناسب با تعداد 
خودروهای موجود، افراد مشــخص 
شــوند و در اصطــلاح رزرو )تا زمان 
واریز وجه( صورت گیرد، عملًا الباقی 
مشــمول»عدم تخصص« یا »ابطال« 
خواهنــد بود و از ایــن نوبت حذف 
خواهند شــد و همچون مدل عرضه  
خودروهــای بنزینی اینگونه نخواهد 
بود که مجــدد در همین گروه امکان 
ثبت نام  داشته باشند؛ مگر آنکه فردی از 
منتخبان )افرادی که به شرکت ها معرفی 
می شوند( از واریز وجه منصرف شود 
و وجه خودروها را واریز نکنند، در این 
صورت به سراغ افرادی خواهیم رفت 
که حذف شده اند. بنابراین افرادی که 
عدم تخصیص داشــته باشند، ابطال 
صــورت می گیرد و این افــراد برای 
ثبت نام در طــرح عرضه خودروهای 

برقی، بایستی از اول ثبت نام  کنند.
بــه گفتی وی بر این اســاس به 
صورت قطعــی، در این عرضه، هیچ 
صفی تشــکیل نخواهد شــد و تنها 
افرادی که در اولویت بندی، اســامی 
آن ها اعلام شــود، مشمول تخصیص 

خودرو خواهند شد.
از روز دوشــنبه، وجه های 

بلوکه شده، قابل برداشت است

معــاون وزیر صنعــت، معدن 
و تجارت خاطر نشــان کــرد: پس از 
مشخص شــدن اولویت ها، از همان 
روز دوشنبه )هفتم خرداد ماه( وجه های 
بلوکه شده در حساب های وکالتی آزاد 
خواهد شد و قابل برداشت است. این 
موضــوع به بانک ها نیز ابلاغ شــده و 
ظرف ۴۸ ســاعت به بانک ها فرصت 
داده شده که وجوه مشتریان را از حالت 

وکالتی، خارج کنند.
واردات خودروهــای برقی 

همچنان ادامه دارد
ضیغمی تصریح کــرد: کماکان 
واردات خودروهــای برقــی ادامــه 
خواهد داشــت؛ خودروهای برقی از 
ســایر برندهای معتبر و از کشورهای 

مختلف صورت می گیرد.
رئیس سازمان توسعه  تجارت در 
رابطه با آمــار تخصیص خودروهای 
برقی، گفت: حداقل ۱۰ هزار خودروی 
برقی در حال حاضر وجود دارد )وارد 
شــده یا روی آب به ســمت کشور 
هســتند؛ بدین معنا که ثبت سفارش 
و تخصیصذارز صــورت گرفته( که 
ظرف مدت ٩۰ روز که سازمان حمایت 
اعلام کرده، فعلا مدنظر برای تحویل 
داریم. تلاش بر این داریم ما باتوجه به 
استقبالی که صورت گرفته، این عدد را 

افزایش دهیم. 
وی تاکیــد کرد: طبــق مصوبه 
شــورای رقابت، شرکت ها این امکان 
را دارند که مســتقلًا فروش خودروی 
برقی که وارد کرده اند را داشــته باشند 
اما ترجیح اکثریت  شرکت ها هم بر این 
است که فروش آن ها از طریق سامانه  
باشد؛ اما برای برخی شرکت ها که تمایل 
داشــته باشند، می توانند فروش داشته 
باشــند. با نظر اعضای شورای رقابت، 
خودروهای برقی خــارج از انحصار 
هستند و حتی مشمول قیمت گذاری 
نیســتند اما با همکاری شــرکت های 

واردکننــده، بحث قیمت گــذاری را 
نظارت می کنیم تــا اجحافی در حق 
مشــتریان صورت نگیرد و همکاری 
صــورت می گیرد تا عرضه از مســیر 
درســت و اصلی صورت گیرد اما اگر 
شرکتی در تعامل با مشتری عرضه کرد، 
باید خود هم مســئولیت آن را بپذیرد 
که چنانچه در تعداد بالایی ثبت نام  کرد 
اما نتوانســت ثبت سفارش کند یا ارز 

دریافت کند، پاسخگوی افراد باشد.
معاون وزیر صمت تصریح کرد: 
براســاس حداقل ریســک و حداکثر 
اعتمادی که به مشتریان وجود دارد، در 
سامانه رفتار می کنیم و عددهایی برای 
عرضه ایجاد کنیم که بتوان پاســخگو 
باشیم و ریســک را برای شرکت ها و 

سپس وزارت صمت پایین بیاوریم. 
ضیغمی گفــت: برای دوره های 
بعدی عرضه نیز به احتمال بسیار، قطعا 
بحث وکالتی کردن حســاب ها برای 
آنکه شبیه بخت آزمایی نباشد، وجود 
خواهد داشــت. ضمن اینکه ممکن 
اســت وجه بالاتری برای بلوکه کردن 

در نظر گرفته شود. 
این مقام مســئول بــا بیان اینکه 
برخی از افراد اقدام به تعریف حساب 
وکالتی کرده اما هنــوز خودرویی در 
ســامانه انتخاب نکرده اند، تاکید کرد: 
متقاضیان توجه داشته باشند که صرف 
تعریف حســاب وکالتی و مســدود 
کــردن ۱۰۰ میلیون تومان، تخصیص 
صورت نخواهد گرفت و مشــتریان 
حتماً بایســتی یک خودرو در سامانه 
عرضه  خودروهای برقی انتخاب کنند. 
چنانچــه تا پایان امشــب، خودرویی 
انتخاب نکنند، حذف خواهند شــد 
و دیگــر در نوبت انتظار عرضه  بعدی 

نمی توانند باشند.
حجم قابل توجهی خودرو از 
برندهای معتبر وارد کشور شده 

است

رئیس سازمان توسعه  تجارت در 
ادامه  این نشســت مجازی، در رابطه با 
موضوع واردات خودروها )بنزینی ها( 
اظهار کرد: تاکنون حجم قابل توجهی 
خــودروی وارداتی، هم وارد کشــور 
شــده و هم در منطقــه وجود دارد که 
روزانه، براســاس ثبت  سفارشــی که 
انجام می شود و تخصصی ارزی که که 
صورت می گیرد، وارد کشور می شود.

 مشــتریان منتظــر چــه 
خودرویی هستند؟

ضیغمی تصریــح کرد: برهمین 
اســاس، عرضه  خوبی هــم تاکنون 
انجام شــده اســت. دو هفته  پیش نیز 
عرضه  بسیار خوبی برای خودروهای 
بنزینی صورت گرفت و بالغ بر ۸۰۰۰ 
خودرو عرضه شــد که اتفاقا همگی 
از برندهــای معتبر همچون هیوندای، 
تویوتا، نیســان و... و )بدون اصرار( از 
برندهای غیرچینی بودند اما متاسفانه 
اســتقبال خوبی صــورت نگرفت؛ 
استقبال کمی از خودروهای بنزینی که 
برند هم بودند دیده شد؛ نکته اینجاست 
که طی هفته های پیش رو، قطعا مجدد 
این خودروها عرضه خواهند شد؛ این 
خودروها همگی در کشــور موجود 
هســتند، ارز دریافت کــرده و آماده 
تحویل هستند؛ بهرحال ثبت نامی های 
ســال ۱۴۰۱ )دور اول ثبت نامی های 
اسفند ۱۴۰۱(، بایستی تعیین تکلیف 

شوند. 
وی افــزود: اگــر ایــن افــراد، 
خودرو انتخاب نکنند، ممکن اســت 
با مصوبه ای زمــان محدودی در نظر 
گرفته شود تا این سامانه ۱۴۰۱، تعیین 
تکلیف شــود و ممکن است که برای 
اولویت آن ها آســیب ببینید؛ بنابراین 
حتما افراد باید خودرو انتخاب کنند؛ 
در غیــر اینصورت ایــن خودروها از 
دست آن ها برود و وارد سامانه عرضه ی 
مازاد ) برای متقاضیان جدید( شــود و 

ســامانه با مدل عرضه  جدید بالا بیاید. 
خواهشمند هستیم از متقاضیان که این 
خودروهــا را انتخاب کنند تا تکلیف 
سامانه مشخص شــود. مشتریان این 
برندها را هم نخواهند، پس منتظر چه 
خودروی بنزینی هستند؟ ) در حالیکه 
از بهترین برندها خودرو وارد کشــور 
شده و تنها برای واردات خودرو از یک 

برند مجوزی داده نشده است(
رئیس ســازمان توسعه  تجارت 
تاکیــد کــرد: حجم زیــادی خودرو 
در گمرکات اســت و بیــش از آن نیز 
خودرو در منطقه وجــود دارد. آنقدر 
حجم زیاد شــده که شرکت ها بعضاً 
ترجیح می دهند خودروها را وارد بنادر 
کشور نکنند و سایر کشورهای منطقه 
فعلا نگهداری کنند تا از مسیری که در 
نظر گرفته می شود، خودرو وارد کشور 
شود. به راحتی می توان تا انتهای تیرماه، 
خودروهای برنــد را به افرادی که در 
ســامانه انتخاب خودرو کنند، تحویل 
دهیم.  ضیغمی اعلام کرد: احتمالا این 
گزارش و اطلاعیه اعلام خواهد شد و 
مبنای تصمیم گیری قرار خواهد گرفت 
تا خودروهایی که متقاضی نداشــته 
باشــند، وارد چرخه عرضه  مازاد برای 
مشــتریان و متقاضیان جدید خواهد 
شد.  احتمالا هفته  آینده عرضه ی مازاد 
خواهیم داشــت. بنابراین طبق قاعده  
شورای رقابت، حداقل سه بار خودرو 
بصورت عرضه  عادی عرضه شــود، 
چنانچه  مشتری نداشت، می تواند وارد 
سامانه مازاد شود. اینکه عرضه  جدید به 
چه صورت خواهد بود هنوز مشخص 
نیست اما قطعا سامانه برچیده نخواهد 
شــد و احتمال آن بسیار ضعیف است 
اما ممکن است مدل عرضه، تغییر کند 
یا شــورای رقابت به برخی شرکت ها 
اجازه دهد که خارج از سامانه، عرضه 
داشته باشــند. رئیس سازمان توسعه  
تجــارت، در رابطه با مشــکلاتی که 

برخی شرکت های واردکننده در مورد 
تخصیص ارز داشتند، گفت: به واسطه 
سامانه ها، با مشکل ارزی درگیر بودیم 
اما از هفته  گذشــته )از پنجشنبه هفته 
گذشــته(، این تخصیص آغاز شده و 
مشکلات به سمت حل شدن رفتند. از 
مسیری، تامین ارز خودروهای برقی  و 
هیبریدی در حال حل شدن هستند. در 
مورد خودروهای بنزینی نیز از مسیری 
که تعیین تکلیف صورت گرفته، طی 
این هفته و هفته  آینده مشکل، برطرف 
خواهد شد. امیدوار هستیم دو الی دو 
میلیارد و اندی که در برنامه  تخصیص 

داده شده بود، به زودی محقق شود.  
ضیغمی در مــورد آمار تحویل 
خودروها، گفت: آمار دقیق تحویل را 
به صورت آمار ارائه شده خواهیم کرد 
اما می توان گفت که خوشــبختانه طی 
جلســاتی که با پلیس راهور داشتیم، 
روند پلاک گذاری به شــدت افزایش 
پیدا کرده اســت. در حال حاضر بیش 
از ۲۲ هزار دستگاه خودروی خارجی 
وارد کشــور شــده اســت. رقم قابل 
توجهی هم در منطقــه و بنادر منطقه 
اســت که شــرکت ها ترجیح داده اند 
وارد بنادر کشور نکنند و منتظر عرضه 
هستند تا وارد کشور کنند. از این میزان 
بیــش از ۱۳ هزار خــودرو ترخیص 
شــده و بخش عمده آن با پلاک ملی 
به متقاضیان ســامانه تحویل داده شده 
است. آمار تحویل خودروها هم قابل 
توجه اســت.  معاون وزیر صمت در 
رابطه با واردات در سال ۱۴۰۳، اظهار 
کرد: برای سال جاری، باتوجه به آنچه 
که در نظر گرفته شــده و مســیرها و 
روش هــای مختلفی که بــرای تامین 
ارز، طی می کنیم، قصد داریم که میزان 
واردات را از محل ســایر ارزهایی که 
هستند همچون ســرمایه گذاری های 
خارجی، افزایش دهیم. اما آنچه که از 
ابتدا در برنامه، دیده شــده، دو میلیارد 

دلار ســهم ارز واردات برقی و بنزینی 
بوده اســت. از محل هــای مختلف 
همچنان پیگیر هســتیم کــه بتوانیم 

تخصیص را داشته باشیم. 
وی گفت: مشــکل هیوندای کیا 
)برند کره ای( گویا هنوز حل نشــده  و 
هنوز به ما ابلاغ نشده است. در حقیقت 
برداشــته شــدن محدودیت واردات 
خودروهای کــره ای، هنوز به ما ابلاغ 

نشده است.
ضیغمی در رابطه با تاخیر صورت 
گرفته در تخصیص برخی خودروها، 
اظهار کرد: احتمالا بخاطر تخصیص 
ارز و نــوع تخصیص بوده اســت که 
خوشبختانه بخش قابل توجهی از آن 
حل شــد.  مشکل تخصیص ارز برای 
وارداتی های سایپا )برای حدود ۶۰۰۰ 
دســتگاه خودرو( حل شــده و وارد 
کشور شده است؛ الباقی خودروهای 
این شــرکت که ثبت  ســفارش شده 
بود، در فرآیند تخصص ارزند و آماده 
تحویل هستند.  رئیس سازمان توسعه  
تجارت در پایــان در رابطه با واردات 
خودروهای جانبازان نیز گفت: با بانک 
مرکزی توافقات خوبی در حال انجام 
برای جانبازان )همه  مشــمولان شامل 
جانبــازان ۵۰ تــا ۷۰، ۷۰ و ۷۰ درصد 
ویژه( هســتیم. امیدوار هستیم که به 
زودی به نتیجه برســیم که جز بحث 
دو میلیــارد دلار برنامه ریزی شــده، 
تخصیص صورت گیــرد یا اگر قرار 
اســت در همان دو میلیارد دیده شود، 
بخــش کوچکی در آن دیده شــود و 
بخش عمده از منابع دیگر تامین شود.

رئیس سازمان توسعه تجارت اعلام کرد:

از ثبت درخواست ۱۴۰ هزار نفر برای خودروهای برقی و احتمال تعیین تکلیف بنزینی های ۱۴۰۱ تا تیرماه

 
گــروه اقتصــادی  - بــه گفتــه 
مسئولان، در راســتای برگزاری مجامع 
جلسات بررســی، تببین و تشریح روند 
اجرایــی برگزاری مجامع شــرکت های 

سرمایه گذاری استانی سهام عدالت پیگیری 
می شود.

۷ آذر ماه سال گذشته بود که سرانجام 
نحــوه برگــزاری مجامع شــرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی سهام عدالت بعد 
از مدت هــا بلاتکلیفی و چشــم انتظاری 

تصویب و اعلام شد.
ولــی الله جعفری، مدیــر نظارت بر 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
نمی توان برای مجامع سهام عدالت اینگونه 
برنامه ریزی داشــت که مثلا در خرداد ماه 
مجامع ۴ اســتان برگزار شــود جلســات 
توجهی را با ۱۰ اســتان قبل از شروع سال 

جدیــد برگزار کردیم یعنی به ۱۰ اســتان 
مراجعه و مصوبات شورای عالی بورس در 
رابطه با برگزاری مجامع را برای آنها تشریح 

و نقطه نظرات آنها را هم شنیدیم.
ایــن مقام مســئول در ادامــه اظهار 
کرد: ســال گذشــته مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری استانی سهام عدالت استان 
زنجان و خراســان شمالی برگزار شد و در 
فروردین مــاه نیز مجامع اســتان گیلان را 

داشتیم.
اما چــرا رونــد برگــزاری مجامع 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت متوقف شــده بــود؟ موضوعی که 
مجید عشــقی رئیس ســازمان بورس در 

خصــوص آن مطرح کرد: در ســال ۱۳٩٩ 
و ۱۴۰۰ اشکالاتی در ساماندهی برگزاری 
مجامع شــرکت ها اتفاق افتاد که باعث شد 
روند برگزاری مجامع این شرکت ها متوقف 
شود. از سال ٩٩ هیئت مدیره این شرکت ها 
تجدید نشده و همان هیئت مدیره که مدت 
ماموریت شــان تمام شده در این شرکت ها 
حضور دارند. بعد از آن که مردم در ســال 
٩٩ روش مدیریت ســهام عدالت خود را 
انتخاب کردنــد در انتخاب اعضای هیئت 
مدیره هیچ نقشی نداشــته اند. سال ۱۴۰۰ 
تصمیماتی توســط شورای عالی بورس و 
وزارت اقتصاد اتخاذ شــد که از برگزاری 
مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی 

که اعضای هیئت مدیره آنها توســط دولت 
تعیین می شــود جلوگیری شد و به درستی 
جلــوی این کار گرفته شــد و مجامع اینها 

برگزار نشد.
در ادامه مهدی حاجی وند، دســتیار 
ویژه و مشــاور رئیس ســازمان بورس در 
امور سهام عدالت در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی باشــگاه خبرنــگاران جوان در 
رابطه با آخرین جزئیات از برگزاری مجامع 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالــت اظهار کرد: در راســتای برگزاری 
مجامع ســهام عدالت جلســات بررسی، 
تببین و تشــریح رونــد اجرایی برگزاری 
مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی 

ســهام عدالت را پیگیری می کنیم و تاکنون 
به ۱۶ اســتان هم سفر کرده ایم و اقدامات 
مربوطه را انجام داده ایم. او افزود: اتفاقی که 
در این جلسات رخ می دهد مانند سه استان 
که مجامع آنها برگزار شد روند ها را تشریح 
و وظایــف هــر یک از دســتگاه را مطرح 
می کنیم و آخرین اقدامــات که تعاونی ها 
و شرکت های ســرمایه گذاری در راستای 
برگزاری مجامع اســتان خود انجام دادند 
و حسابرســی صورت های مالی را بررسی 
می کنیــم. او می گوید: عمده شــرکت ها و 
تعاونی ها نیاز دارند صورت های مالی خود 
را بروز کنند و از سوی دیگر سرمایه گذاری ها 
هم نیاز دارند که صورت های مالی خود را 

حسابرسی کنند یک مقداری این موضوع 
زمان بر اســت ولی فکــر می کنم تا اواخر 
تیرماه جلســات هماهنگی برگزار شود و 
بــه امید خدا به مرور که شــرکت ها آماده 
شــدند آگهی خــود را درج و مجامع آنها 
برگزار می شود. حاجی وند در پاسخ به این 
پرسش که استانی وجود دارد که در اولویت 
برگزاری مجامع باشــد؟ گفت: یکسری از 
اســتان ها مانند خراسان جنوبی، قم و اراک 
هســتند که شرایط بهتری را نسبت به سایر 
اســتان ها دارند ولی تا زمانی که شرکت ها 
آگهی دعوت به مجمع را درج نکرده باشند 
نمی توانیم زمان دقیق را اعلام کنیم. در ادامه 
هم مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس 

گفت: طبق مصوبه شورای عالی بورس 
تا ابتدای شــهریور امســال کل مجامع 
شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام 

عدالت باید برگزار شود.
بر اساس آمار اعلامی از سوی سازمان 
بورس در حال حاضــر بالغ بر ۵۰ میلیون 
نفر، ســهامدار ســهام عدالت هستند که 
حدود ۲۰ میلیون نفر به صورت مســتقیم 
و ۳۰ میلیون نفر به صورت غیر مســتقیم از 
طریق شرکت های سرمایه گذاری استانی، 

سهام عدالت خود را مدیریت می کنند.
گفتنی اســت، مجامع شــرکت های 
ســرمایه گذاری استانی سهام عدالت برای 
ســهامدارانی است که روش غیرمستقیم را 
برگزیده اند؛ سهامداران مستقیم می توانند 
در مجامع شرکت های سرمایه پذیر حضور 

داشته باشند و اعمال رای کنند .

برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری ادامه دار خواهد بود؟

مشــاوران املاک در اجرای این طرح بلاتکلیف هســتند چراکه ممکن اســت توافقاتی 
بین موجر و مســتاجر صورت گیرد که بیش از نرخ تعیین شــده اجاره  پرداخت کنند 
در این بین مشــاور املاک بین قیمت توافق شــده موجر و مســتاجر  و قانون می ماند.  
ابزار هــای نظارتــی و ضمانت نامه های اجرایی چنــدان نمی تواند در این بخش موثر 
باشــد و تنها باعث افزایش پرونده های مســکنی در شــورای حل اختلاف می شــود.
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